
 مقصران شکست طرح شفافیت 
چه کسانی هستند؟

شفافیتِ نصفه و نیمه در مجلس
از همان روزهای ابتدایی مجلس یازدهم که نمایندگان 
مجلس انقلابی با ارائه طرحی در پی عملی کردن شعار 
شفافیت شان بودند، برخی چهره های قدیمی پارلمان چون 
الیاس نادران پیش بینی می کردند این شعار و طرح بی پشتوانه 
به در بسته خواهد خورد. الیاس نادران آن روزها از موافق نبودن 
عامه نمایندگان مجلس با طرح شفافیت خبر داده و گفته بود 
این هم یکی از اشکالات سیستم انتخاباتی بدون حزب است. 
پیش بینی نادران در مورد آینده طرح شفافیت از آنجایی 
درست از آب در آمد که اولین شعار و طرح پرسروصدای 
مجلس اولی ها با گذشت بیش از یکسال از عمر مجلس مهر 
ماه ۱۴۰۰ در دستور کار قرار گرفت اما تا آبانماه خبری از 
مطرح شدن آن در صحن علنی نبود و بعد از بررسی در صحن 
هم تصویب نشد. در نهایت بعد از رفت وآمدهای فراوان طرح 
جدید از شفافیت آن هم حجیم تر از قبل و این بار با گستره ای 
وسیع تر که غیر از مجلس دو قوه دیگر و نهادهای مجمع 
تشخیص مصلحت نظام را شامل می شد، ۲۸ اردیبهشت ماه 
۱۴۰۲ در مجلس تصویب و به شورای نگهبان ارسال شد که 
بلافاصله با در بسته این شورا برخورد کرد چنانچه هادی طحان 
نظیف، سخنگوی شورای نگهبان شفافیت مجمع تشخیص 
مصلحت نظام را مغایر با قانون اساسی خواند و مصوبه شفافیت 
را به مجلس بازگرداند. در مقابل مجلس نیز مجددا ایرادات 
وارده از جمله ایراد وارده در مورد مجمع تشخیص مصلحت 
نظام را اصلاح و به شورای نگهبان ارسال کرد و این بار به جای 
شورای نگهبان رسما خود مجمع تشخیص مصلحت نظام 
ورود پیدا کرده و طرح شفافیت را در ماه های منتهی به عمر 
مجلس یازدهم مسکوت نگه داشت. با وجود اینکه بنا به گفته 
مجلسی ها ایرادات شورای نگهبان نسبت به طرح شفافیت 
برطرف شده ولی رفت وآمد طرح شفافیت میان مجلس، شورای 
نگهبان و مجمع تشخیص مصلحت نظام و از طرفی اظهارات 
افرادی نظیر نادران مبنی بر بی سرانجامی  طرح مذکور به دلیل 
مخالفت نمایندگان و یا دست به دامن شدن عضو کمیسیون 
قضائی مجلس شورای اسلامی  به هیات رئیسه برای خارج 
کردن طرح شفافیت از حالت شعاری، منجر به شکل گیری این 
پرسش می شود که به نتیجه نرسیدن طرح شفافیت حاصل 
عملکرد مجلسی است که به  رغم دادن شعار شفافیت در عمل 
صحنه را خالی گذاشته و در مسیر تصویب طرح شفافیت 
سنگ اندازی می کنند یا پای سایر نهادها در میان است؟ در 
پاسخ به این پرسش چهره نزدیک به جبهه پایداری معتقد است 
که با دخالت دادن سایر قوا و نهادهایی نظیر مجمع تشخیص 
مصلحت نظام مجلس با انداختن توپ شفافیت در زمین سایر 

قوا طرح مذکور را تبدیل به شیر بی یال و کوپال کرده است.

   طرح شفافیت شبیه به شیر بی یال و کوپال شده 
است

حسین جلالی از چهره های نزدیک به جبهه پایداری در 
مجلس درباره سرانجام طرح شفافیت در مجلس یازدهم 
گفت: بنده از طرفداران طرح شفافیت در مجلس هستم اما این 
شفافیتی که در مجلس درآمد شبیه شیر بی یال و کوپالی شد، 
به این ترتیب که کاری با این طرح کردند که بگویند هم شفافیت 
را اجرا کردیم و هم شفافیتی وجود ندارد. او افزود: واقعیت امر در 
مورد طرح شفایت این است که ما تعهد کردیم مجلس شفاف 
عمل کند اما در ادامه طرح به نحوی بسته شد که قوه قضائیه، 
قوه مجریه و مجمع تشخیص مصلحت نظام هم به آن اضافه 
شدند. بنابراین به اندازه ای طرح شفافیت را وسیع کردیم که 
نهادی گفت ما آمادگی نداریم، دیگری گفت زیرساخت نداریم 
و غیره. انداختن توپ شفافیت به سایر قوا توسط مجلس از 
جمله موانع مصوب نشدن طرح شفافیت است که جلالی در 
این گفت وگو به آن اشاره کرد و تصریح کرد: وضعیت به نحوی 
شد که به طرح شفافیت عمل نشود، به این صورت که از طرفی 
توپ را در زمین آنها انداختیم که در نتیجه اسم شفافیت آمد اما 
به آن عمل نشد. این نماینده نزدیک به جبهه پایداری در پاسخ 
به اینکه چه کسانی یا جریانی غیر از مجلس سایر نهادها را شامل 
شفافیت کرد؟، خاطرنشان کرد: دنبال مقصر نباشید. در حقیقت 
مسائلی پیش آمد که در مواردی بحث منافع شخصی افراد بود، 
در شرایط دیگر بحث منافع احزاب و گروه ها مطرح شد، لذا نباید 
وارد نقش افراد شویم و بگوییم چه کسانی خواستند و چه کسانی 
نخواستند طرح شفافیت به سرانجام برسد. در حالی که چهره 
نزدیک به جبهه پایداری معتقد است مجلس با انداختن توپ 
شفافیت در زمین سایر قوا طرح مذکور را تبدیل به شیر بی یال 
و کوپال کرده و در نتیجه این اقدام خود را از پاسخ گویی پیرامون 
بی سرانجام ماندن شعاری که در ابتدا داده بود، مبرا کند. یکی 
دیگر از نمایندگان مجلس به معایب بنیادین طرح شفافیت 
اشاره کرده و می گوید مجلسی ها طرح شفافیت را به نحوی 
برنامه ریزی کردند که شفافیت دوخته شده برای مجلس هم 
نصفه و نیمه است و مجلس نیز در مواردی که نیاز به شفافیت 

دارد، شفاف نخواهد بود.

   هیأت رئیسه و رأی به وزرا شامل شفافیت نیست
محمد باقری بنابی، نماینده مردم آذربایجان شرقی در مجلس 
در واکنش به بی نتیجه ماندن طرح شفافیت آن هم در حالی که 
تنها چند ماه به پایان عمر مجلس یازدهم باقی مانده، گفت: 
مجلس یازدهم تا حدودی پیرو طرح شفافیت اقدام کرد اما 
متاسفانه در مجمع تشخیص مصلحت نظام باقی مانده است 
البته ذکر این نکته خالی از لطف نیست که شفافیت کامل هم 
درباره مجلس انجام نشد. در حقیقت ما به دنبال این بودیم که 
انتخابات هیات رئیسه شفاف شود، انتخابات کمیسیون ها شفاف 
شود و در مجموع همه انتخابات در مجلس شفاف شوند نه اینکه 
لوایح و طرح ها را شفاف کردند اما هیات رئیسه، رای اعتماد به 
وزرا و استیضاح ها را به عنوان کارت مطرح کردند. لذا آن قسمت 
از مجلس که باید شفاف شود در مجلس شفاف نشد اما آن 
قسمت هایی که مردم نمی خواستند شفافیت صورت گرفت. 
البته بنده آرای خود را در سامانه بارگذاری می کنم اما مردم 
به دنبال آن شفافیت واقعی بودند که عملا این اتفاق نیفتاد. او 
در واکنش به اینکه بسیاری بر این باور هستند که اگر مجلس 
شورای نگهبان و مجمع را در طرح شفافیت لحاظ نمی کرد، 
مانعی وجود نداشت و حداقل شفافیت مجلس قانونی می شد، 
افزود: اگر شفافیت خوب است برای همه خوب است و اگر بد 

است برای همه بد است.

آرمان ملی- حمید شجاعی: شامگاه 
دوشنبه بود که اعضای هیأت رئیسه جبهه 
اصلاحات ایران با اعضای مجمع روحانیون 
مبارز نشست مشترکی داشتند تا در خصوص 
مسائل مختلف به ویژه مباحث درون جریانی، 
از جمله مساله شکاف ایجاد شده میان جامعه 
و اصلاح طلبان و چگونگی پرکردن این شکاف 
و بازیابی این اعتماد از دست رفته چاره اندیشی 
کنند و طرحی نو در اندازند. هر چند که در 
شرایط فعلی با توجه به قریب 5 ماه فاصله ای که 
تا انتخابات مجلس باقی است و همه جریانات 
سیاسی به دنبال حضوری پر قدرت برای 
رسیدن به پیروزی در انتخابات هستند؛ اما 
اصلاح طلبان همچنان موضع واحد و مشخصی 
در خصوص انتخابات اتخاذ نکرده اند و شاید 
هم بخواهند در ماه ها و شاید هفته های پایانی 
منتهی به انتخابات سمت گیری، رویکرد و 
راهبرد کلی خود را نسبت به انتخابات مجلس 
اعلام کنند. با این حال نشست اخیر جبهه 
اصلاحات و مجمع روحانیون را می توان حرکتی 
در راستای وحدت نظر و استفاده از نظرات 
بزرگان و موی سپیدان اصلاح طلب در مجمع 
روحانیون در نظر گرفت. اتفاقا یکی از نقاط قوت 
اصلاح طلبان را می توان همین خرد جمعی و 
مشاورت با بزرگان جریانی در مجمع روحانیون 
دانست که خود مزیتی افزون برای آنها به شمار 
می رود. لذا اینکه اصلاح طلبان بتوانند جایگاه از 
دست رفته خود در جامعه و نزد مردم را به دست 
آورند برای آنها در اولویت قرار دارد و به نظر 
می رسد که راهبرد انتخاباتی آنها برای آوردگاه 
اسفند ۱۴۰۲ نیز بر مبنای پیشنهادات ۱5 
گانه سید محمد خاتمی رهبر اصلاحات است. 
ایجاد و تقویت فضاي همبستگي ملي، وحدت 
ملي، تغییر نگاه رسانه هاي ملي،  ایجاد فضاي 
باز و امن و آزاد سیاسي، محدودکردن دایره 
غیرخودي، برداشتن حصر، آزادي تمام زندانیان 
سیاسي، اعلام عفو عمومي، پایان دادن افراط 
و تندروي، سخگویي دولت، زنده نگه داشتن 
اعتماد مردم ،  از جمله پیشنهادات خاتمی بوده 
است. حال باید دید در اردوگاه اصلاح طلبان در 
ماه های پیش رو چه تحولاتی رخ خواهد داد و 

چه تصمیماتی اتخاذ خواهد شد.
 

 منتظر تجدیدنظر و اصلاح سیاست ها 
و رویه ها خواهیم بود

سخنگوی جبهه اصلاحات در خصوص 
با مجمع  این جبهه  نشست هیأت رئیسه 
روحانیون مبارز اظهار داشت: ضرورت این 
نشست برای هم افزایی و تبادل نظر خصوصا در 
این دوره از فعالیت های جبهه اصلاحات، بیشتر 
احساس می شود که تعامل بیشتری داشته 
باشیم. به هر حال هم با نهادهای حاکمیتی 
و هم با دوستان خودمان و در این راستا احزاب 
اصلاح طلب نشست هایی را داشتیم. جواد امام 
به »آرمان ملی« گفت: » با مجمع روحانیون نیز 
در سال گذشته با حضور آقای مهندس نبوی 
نشستی داشتیم و در ادامه بحث؛ گزارشی 
از فعالیت های دور جدید جبهه ارائه شد و 
ضرورت پرداختن و عملیاتی شدن بیانیه ۱5 
ماده ای آقای خاتمی به عنوان یک راهبرد مورد 
تصویب جبهه اصلاحات قرار گفت. وی افزود: 
از طرفی هم جایگاه مجمع روحانیون و نسبت 
آنها با امام)ره( به عنوان یک حزب سیاسی که 
مولود تفکر امام بودند و متاسفانه انحرافاتی که 
امروز شاهد آن هستیم باعث روی برگرداندن 
مردم از انتخابات و صندوق شده است. به هر 
حال جریانات سیاسی حذف شدند و امروز 

دچار وضعیتی شدیم که می بینید.« دبیر 
کل مجمع ایثارگران اصلاح طلب بیان کرد: 
دوستان از مجمع روحانیون انتظاراتی داشتند 
و رسالت مجمع روحانیون اقتضا می کند که در 
این زمینه بیشتر فعال شوند و در این بحث هایی 
که شاهدش هستیم کنش ها متناسب با جایگاه 
و رسالت مجمع روحانیون نیست و انتظارات 
بیشتری از مجمع هست. امام ادامه داد:  به 
صندوق رای ضربه  خرده است. صندوق باید 
متعلق به همه جریانات سیاسی و مردم باشد 
اما شاهدیم که سیاستگذاری ها به گونه ای 
دیده شده که این صندوق رای متعلق به یک 
اقلیت و صدای خاص برای رسیدن به تک 
صدایی و خالص سازی مد نظرشان شده است. 
لذا این باعث شده که صندوق رای و حضور در 
انتخابات نتواند تداعی کننده نگاه مردم باشد . 
این در حالی است که در صورت تغییر شرایط، 
خروجی صندوق رای می تواند باعث تغییر این 
نگاه ها، سیاست ها و حضور چشمگیر تر مردم 
شود  و این نیاز جامعه است زیرا امروز متاسفانه 
شاهد یأس و نا امیدی بیشتر هستیم. سخنگوی 
جبهه اصلاحات تصریح کرد: در این جلسه 
تاکید بر این شد که بیشتر بتوانیم با اشخاص، 
گروه ها و شخصیت ها  تعامل را برقرار کنیم. 
البته از قبل هم با نهادهای حاکمیتی، رؤسای 
قوا  و دستگاه هایی که می توانند اعتماد مردم را 

بازسازی کنند نشست هایی برگزار شد، اما از 
طرف آقایان این نشست ها قطع شد. به هر حال 
جریان اصلاحات از اینکه با هر گروه و جریانی به 
گفت وگو بپردازد در راستای بازگرداندن اعتماد 
مردم استقبال می کند. وی در خصوص اینکه 
در خصوص انتخابات نیز صحبتی شد، تاکید 
کرد: ما منتظر تجدیدنظر و اصلاح سیاست ها، 

قوانین و رویه ها خواهیم بود.

 واقع بین ترین جریان، اصلاحات است
یک فعال سیاسی اصلاح طلب در خصوص 
نشست جبهه اصلاحات و مجمع روحانیون 
در صفحه اینستاگرام خود نوشت:  عدل در 
شبی که تهران به خاطر باران، از ترافیک قفل 
شده بود، هیأت رئیسه جبهه اصلاحات آمدند 
مجمع روحانیون مبارز خسته و مانده هر کدام 
با چند ساعت توقف در ترافیک. من که همیشه 
نوشته ام که اصلاحات را یک تفکر می دانم و نه 
احزاب متولی اصلاحات. اما بالاخره تشکلی 
شده اند. محمدعلی ابطحی ادامه داد: در جلسه 
آنها با مجمع روحانیون بحث های خوبی شد. 
خانم آذرمنصوری رئیس این جبهه از کارهایی 
که کرده اند حرف زد. نکته قابل توجه این بود که 
در مورد انتخابات قرار نیست زود تصمیم شان 
را اعلام کنند. واقعا چه عجله ای؟ می دانم 
می خواهید بنویسید ما از اصلاح طلب ها گذر 
کرده ایم. حق هم دارید. اما اتفاقات سال گذشته 
نشان داد که براندازان هم نمی توانند موفق 
شوند. از سوی دیگر نمی شود در برابر رفتار 
حکومت هم که در بسیاری از موارد سیاست ها 
و رفتار غلطی دارد، ساکت بود. این عضو مجمع 
روحانیون مبارز بیان کرد: دو طرف نمی گذارند 
اصلاح  امور محور باشد. میانه ترین جریان و 
واقع بین ترین آن باز هم  عملا اصلاحات است. 
اما اصلاح طلب ها نه بر حاکمیت اثر دارند و 
نه در بین مردم سخنانشان شنیده می شود. 
بعد از سخنان اعضای هیات رئیسه که بعضا 
خیلی صریح بود، آقای خاتمی از طرف مجمع 
روحانیون حرف های خوب و آوانگاردی زد. 
خودش اگر بخواهد منتشر می کند. ما را چه 

با کار بزرگان. 
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گــــزارش

ذره بین

روایت جزئیات نشست هیأت رئیسه جبهه اصلاحات با مجمع روحانیون

بیانیه 15 ماده ای خاتمی راهبرد انتخاباتی اصلاح طلبان 
   دبیر کل جبهه اصلاحات در گفت   وگو با »آرمان ملی«: اصلاح طلبان از هر گفت وگویی که باعث بازگرداندن اعتماد مردم شود، اسقبال می کنند

 محمدعلی ابطحی: میانه ترین جریان و واقع بین ترین، باز هم  عملا اصلاحات است

آرمان ملی – مطهره شفیعی:  تصور می شد دولت رئیسی 
به سبب همسویی که با دیگر نهادها دارد، از حاشیه تهی باشد اما 
اشتباه بود و ظاهرا حواشی این دولت بیش از انتظار است. از انتصاب 
عبدالملکی و استعفای اجباری او تا شایعات درباره دخالت های 
همسر رئیس جمهور در امور دولت؛  برخی از این حواشی هستند. 
برخی حواشی دولت نیز به افرادی باز می گردد که چرخشی 
نسبت به عملکرد گذشته خود دارند و همین تغییر رویکرد، سبب 
ناهماهنگی مواضع آنها با دیگر دولتمردان شده است مانند عزت ا... 
ضرغامی که سال ها رئیس سازمان صداوسیما بود و عملکردش 
در آن نهاد سبب انتقاد جریان هایی مانند اصلاح طلبان شد اما 
پس از خروج از جام جم تبدیل به شخصیت دیگری شد که با 
ضرغامی صداوسیما هیچ نسبتی نداشت. با اصلاح طلبان نشست 
و برخاست می کرد و اظهاراتش درباره موضوعاتی مثل حجاب، با 
ادعاهای گذشته او همخوانی نداشت. ضرغامی در دولت رئیسی به 
 عنوان وزیر میراث فرهنگی وگردشگری انتخاب شد و از همان ابتدا 

اظهارات وعملکردش مورد توجه قرارگرفت!  

   ضرغامی در جامه احمدی نژاد
تصمیماتش  و  رفتارها  برخی  شباهت  نافی  ضرغامی 
با احمدی نژاد نیست و گفته بود: »بسیاری از کسانی که با 
احمدی نژاد مخالفند، به خاطر کارهای خوب احمدی نژاد منتقد 
او هستند نه به خاطر کارهای بدش. شما فکر می کنید اگر آقای 
عباس آخوندی مخالف درجه یک آقای احمدی نژاد است، 
به خاطر کارهای بد اوست؟ نه به خاطر کارهای خوب احمدی نژاد 
است. اصلا احمدی نژاد شبیه من است؛ ضرغامی ضرغامیه؛ من 
ترسی ندارم.« اگر چه او هرازگاهی سعی دارد خود را منتقد 
احمدی نژاد نشان دهد اما از سوی دیگر در اذهان بسیاری هست 
که  ضرغانی بعد از ماجرای پرحاشیه خانه نشینی ۱۱ روزه، از 
جمله کسانی بود که برای دیدار با رئیس جمهور وقت پیش قدم 
شد و حتی در ۱۱ اردیبهشت ۱۳۹۰ خبر از شرکت احمدی نژاد 

در جلسه بعدازظهر هیات دولت بعد از ۱۱ روز قهر داد. به طور کلی 
ضرغامی علاقه زیادی به دیده شدن دارد مانند علاقه همیشگی 
احمدی نژاد! به عنوان نمونه چندی پیش که برای دیده شدن 
گفته بود: »اگر رونالدو به ایران بیاید باید سکو بله و ایتا را نصب 
کرده و با خانواده و دوستان خود تماس بگیرد و به آن ها بگوید این 
سکوها را نصب کنند و از آن ها استفاده کند.«  که عیسی زارع پور  
که خود مدیر احمدی نژاد بود و اکنون وزیر ارتباطات دولت 
رئیسی است، طاقت نیاورد و به او پاسخ داد: »سکوهای بومی، 
دارایی دیجیتال ملی کشورها محسوب می شوند. ما جزو معدود 
کشورهای دارنده سکوهای با کیفیت بومی هستیم و این یک 
افتخار بزرگ است که مسئولان هم حتما به آن افتخار می کنند.«

  یاران مشایی در وزارت ضرغامی
برخی این روزها از برکناری ضرغامی از وزارت میراث 
فرهنگی و گردشگری می گویند. او در دو سال حضورش در 
دولت سیزدهم تلاش کرده با برخی موضع گیری های متناقض 
با رویکرد دولت خط خود را از دولت رئیسی جدا سازد و گاها تا 
آنجا پیش رفته که برخی از احتمال حذفش از دولت هم روایت 
کرده اند. اما آیا رئیسی حاضر به برکناری وزیری هست که 
بدون سروصدا به نیروهای حاشیه ساز احمدی نژاد و مشایی در 
وزارتش پست و مقام داده است؟ به این سوال نمی توان پاسخ 
مثبت یا منفی داد چرا که دولتمردان هم در تردید هستند 
مانند دیروز که  محمدحسینی معاون پارلمانی رئیسی که او 
هم دوره ای وزیر فرهنگ و ارشاد احمدی نژاد بود، درباره برخی 
اخبار در خصوص برکناری وزیر میراث فرهنگی، صنایع دستی 
و گردشگری گفت: »من چیزی در این باره نشنیده ام و باید از 

رئیس جمهور سوال شود.«

   وحیدی پاسخگوی سفر احمدی نژاد
از سوی دیگر گویی سایه احمدی نژاد قصد کناررفتن از 

سر دولت رئیسی را ندارد که شاید دلیلش حضور مردان 
دولت های نهم و دهم در کابینه سیزدهم باشد، مانند طی چند 
روز گذشته، سفر محمود احمدی نژاد، رئیس جمهور دولتهای 
نهم و دهم به کشور گواتمالا و توقیف پاسپورتش در فرودگاه 
جنجال به پا کرد. هرچند در پی بست نشینی او در فرودگاه در 
نهایت پاسپورتش آزاد و او راهی این کشور شد، اما حاشیه این 
سفر همچنان ادامه دارد. بر همین اساس، احمد وحیدی، وزیر 
کشور در حاشیه جلسه هیأت دولت، در واکنش به ماجرای 
ممنوع الخروجی و سفر احمدی نژاد به گواتمالا گفت: »با توجه 
به شرایط کشور مقصد، دوستان مطلع نگران بودند تا خطر 
امنیتی متوجه ایشان نباشد و سرانجام با بررسی ها نتیجه گیری 

شد که سفر وی انجام شود.«
 

 علت سکوت احمدی نژاد بخاطر کاستی های دولت 
رییسی چیست؟

مردان دولت رئیسی که در دولت احمدی نژاد مسئولیت 
داشتند، این افرادند: »عیسی زارع پور )وزیر ارتباطات 
و فناوری اطلاعات(، حسین امیرعبداللهیان )وزیر امور 
خارجه(، مرحوم رستم قاسمی و مهرداد بذرپاش )وزرای راه 
و شهرسازی(، محمدعلی زلفی گل )وزیر علوم، تحقیقات 
و فناوری(، محمدمهدی اسماعیلی )وزیر فرهنگ و ارشاد 
اسلامی(، احمد وحیدی )وزیر کشور(، جواد اوجی )وزیر نفت(، 
علی اکبر محرابیان )وزیر نیرو( و سیدحمید سجادی )وزیر 
ورزش و جوانان(، مسعود میرکاظمی )رئیس سازمان برنامه و 
بودجه(، محسن منصوری )معاون اجرایی و رئیس نهاد ریاست 
جمهوری( فرهاد رهبر )دستیار اقتصادی(، انسیه خزعلی 
)معاون امور زنان و خانواده(، محمد حسینی )معاون پارلمانی(، 
علی سلاجقه )رئیس سازمان حفاظت محیط زیست(« بنابراین 
طبیعی است که احمدی نژاد تمایلی به انتقاد از دولت رئیسی 

نداشته باشد، چرا که گل به خودی است!

وزیر دولت سیزدهم پاسخگوی سفر رئیس جمهور قبلی به گواتمالا شد 

چالش هر روزه احمدی نژادی ها در کابینه رئیسی!
      ضرغامی در دولت می ماند چون پناهگاه یاران نارمک نشین است

 مذاکرات جدید مقام های
 ایران و عربستان

 تسهیل در صدور روادید
 و تقویت پروازها

وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع 
دستی در دیدار با احمد الخطیب، وزیر 
گردشگری عربستان که چهارشنبه ۲۶ 
مهرماه در حاشیه برگزاری بیست وپنجمین 
مجمع عمومی سازمان جهانی گردشگری 
در ازبکستان، انجام شد، با اشاره به جنایات 
رژیم صهیونیستی علیه مردم فلسطین 
گفت: لازم می دانم در ابتدای صحبت هایم 
ناراحتی عمیق خود و جهان اسلام را 
به خاطر حملات وحشیانه این رژیم اعلام 
کنم. نسل کشی ای که آغاز شده به ویژه 
حملات وحشیانه به بیمارستان در غزه در 
تاریخ کم سابقه است و ایران و عربستان 
وظیفه مهم و رسالت تاریخی مشترکی برای 
روشنگری درباره رفتار رژیم صهیونیستی 
 . . . و دفاع از مردم فلسطین دارند. عزت ا
ضرغامی درباره پیشنهاد امضای تفاهم نامه 
گردشگری که از سوی وزیر گردشگری 
عربستان مطرح شد، اظهار کرد: در این 
زمینه تفاهم نامه مشترکی )بین ایران و 
عربستان( تا امروز وجود نداشته و پیشنهاد 
بسیار خوبی است. کارشناسان دو کشور 
روی این تفاهم نامه می توانند کار کنند. وزیر 
میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
بیان کرد: گردشگری می تواند حوزه بسیار 
خوبی برای صلح و رابطه صمیمانه پایدار 
بین کشورها باشد و درباره عربستان و ایران، 
گردشگری می تواند پیشران این موضوع 
باشد. وی گفت: گردشگری حق همه مردم 
دنیاست و مردم ما می توانند روی این رابطه 
پایدار تلاش کنند. موضوعاتی که مطرح 
کردید در قالب یک تفاهم نامه کاملا مورد 
تأیید من است. من هم پیشنهادهایی را 
مانند برگزاری تورهای تلفیقی دارم که 
ند از نقاط مختلف دنیا به مقصد  می توا
ایران و عربستان اجرایی شود. ضرغامی 
افزود: تسهیل در صدور روادید و تقویت 
پروازها و نیز تسهیل در گردشگری زمینی 
از جمله پیشنهادهای ماست که با توجه به 
توافق های انجام شده با عراق، گردشگران 
عربستانی می توانند از طریق عراق به صورت 
زمینی به ایران سفر کنند. وزیر میراث 
فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی بیان 
داشت: با توجه به توانمندی ایران در حوزه 
صنایع دستی و نیز مرمت آثار تاریخی، توجه 
به این دو حوزه نیز می تواند روابط ما را 

تقویت کند.

 ابراز تمایل عربستان برای رفت وآمد 
بیشتر با ایران

احمد الخطیب، وزیر گردشگری عربستان 
نیز در این دیدار گفت: بسیار خوشحالم که 
روابط بین ایران و عربستان مجددا گسترش 
یافته است. ما کشورهای همسایه هستیم 
که تاریخ طولانی داریم. او نیز با محکوم 
کردن حملات رژیم صهیونیستی به غزه 
اظهار کرد: ما بیانیه های زیادی را علیه 
حمله اسرائیل به غزه صادر کردیم و موضع 
قوی در برابر این مسأله داریم.  الخطیب 
در پاسخ به دعوت ضرغامی برای حضور 
در نمایشگاه گردشگری تهران، افزود: 
بر اساس ملاقات های دوجانبه که انجام 
شده است، در حوزه گردشگری با ایران 
همکاری خواهیم کرد و من حتما سعی 
می کنم در رویدادی که در کشور ایران است، 
شرکت کنم. وزیر گردشگری عربستان 
ادامه داد: عربستان در حوزه گردشگری 
سرمایه گذاری کرده است در نتیجه قصد 
داریم تحولات را جدی تر پیگیری کنیم 
و سازمان جهانی گردشگری را قوی تر 
کنیم و مرکز سازمان جهانی گردشگری 
را از مادرید به ریاض منتقل کنیم. وی 
بیان داشت: ما از دبیرکل سازمان جهانی 
گردشگری پشتیبانی می کنیم؛ چرا که 
ایشان از کشورهای منطقه حمایت می کند. 
گردشگری بسیار مهم است و معنای صلح و 
آشتی و امنیت را به ارمغان می آورد و بسیار 
خرسند خواهیم بود که در خاورمیانه شاهد 
ثبات باشیم. ما برای شکوفایی هرچه بیشتر 
ایران و عربستان بسیار مشتاق هستیم. وزیر 
گردشگری عربستان اظهارکرد: پیشنهاد 
من این است که یک یادداشت تفاهم باهم 
امضا کنیم تا در حوزه گردشگری در آینده 
این  باشیم.  بیشتر  همکاری های  شاهد 
یادداشت تفاهم می تواند متمرکز بر آموزش 
و نیز توسعه روابط گردشگری بین ایران 
و عربستان باشد. به عنوان مثال از ایران 
افرادی برای تشرف به حج به عربستان 
می آیند و تمایل داریم تعداد بیشتری از 
ایرانیان به عربستان سفر کنند و متقابلا نیز 
تمایل داریم از عربستان نیز گردشگرانی به 

ایران بیایند.

استیضاح وزیر 
آموزش و پرورش 

جدی نیست

ماجرای کمبود معلم در مدارس از یک سو و عملکرد 
وزیر از سوی دیگر باعث شده تا گمانه زنی هایی پیرامون 
استیضاح رضامراد صحرایی شنیده شود. در این راستا  
معاون پارلمانی رئیس جمهور درباره استیضاح وزیر آموزش 
و پرورش گفت: نگرانی مجلس این بود که در شروع سال 
تحصیلی برخی مدارس معلم ندارند که آموزش و پرورش در 
حال تلاش برای حل این مساله است. سیدمحمد حسینی 
ادامه داد: در زمان بررسی برنامه هفتم توسعه هیچ طرح، 
لایحه، سوال یا استیضاح در دستور کار قرار نمی گیرد، 
ولی به هر حال با توضیحاتی که داده شد دیگر استیضاح 

جدی نیست.

با یخ زدگی 
فضای انتخاباتی 

مواجهیم 

انتخابات مجلس دوازدهم حدود 5 ماه دیگر آغاز می شود 
اما هنوز جامعه چندان نگاه مثبت و موثری به این فرآیند ندارد. 
در این خصوص  یک نماینده ادوار مجلس درباره بی تحرکی 
انتخاباتی در فضای سیاسی کشور گفت: شرایط ژئوپلیتیک 
منطقه اقتضا می کند، در ایران یک انتخابات با شکوه برگزار 
شود متأسفانه نه تنها نشانه هایی از این مساله در فضای 
عمومی جامعه مشاهده نمی کنیم بلکه سردی فضای انتخاباتی 
تبدیل به یخ زدگی شده است. امیدوارم برای برون رفت از این 
وضعیت تدبیری صورت گیرد. غلامعلی جعفرزاده ایمن آبادی 
بیان کرد: عامل اصلی بی انگیزگی جامعه برای مشارکت 

عملکرد دولت سیزدهم است.


